
Alternatieve	begroting	GroenLinks	2018-2021		
“Verandering	begint	in	Ede	...”	
	
GroenLinks	wil	een	gemeente	Ede	…	
…	waar	eerlijk	delen	en	zorg	voor	elkaar	vanzelfsprekend	is,		
…	waar	we	samen	werken	aan	een	groene,	schone	en	gezonde	omgeving	
…	waar	we	in	zo	hoog	mogelijk	tempo	werken	aan	het	tegengaan	van	klimaatverandering.	
We	zoeken	daarbij	naar	verbinding	in	onze	samenleving.	Voor	GroenLinks	hoort	iedereen	erbij	we	
zoeken	samen	naar	oplossingen	voor	problemen.		
	

Met	die	uitgangspunten	in	het	hoofd	kijken	we	naar	de	programmabegroting	2018-2021.	
GroenLinks	wil	op	een	aantal	belangrijke	punten	verandering	in	de	koers	van	het	huidige	bestuur.	
Om	dat	duidelijk	te	maken	hebben	we	deze	alternatieve	begroting	gemaakt.		
		
Welke	verandering	is	er	dan	nodig?	
In	de	laatste	begroting	2018-2021	legt	het	college	van	B&W	uit	hoe	het	collegeprogramma	van	de	
CU-CDA-GB-D66-PvdA-coalitie	verder	vorm	krijgt	en	wat	dat	kost.	
Er	gaan	gelukkig	veel	dingen	goed	in	Ede.	GroenLinks	Ede	heeft	waardering	voor	een	aantal	stappen	
in	de	goede	richting,	die	het	huidige	college	in	de	afgelopen	periode	heeft	gedaan.	Die	waardering	
hebben	we	ook	laten	blijken	door	op	die	punten	constructief	samen	te	werken	met	alle	partijen.		
	
Maar	voor	de	komende	raadsperiode	willen	we	dat	een	aantal	bakens	worden	verzet.			
	
We	willen	

• dat	alle	mensen	met	een	bestaansminimum	in	Ede	een	fatsoenlijk	bestaan	kunnen	blijven	
opbouwen.	We	willen	zorgen	voor	betaalbare	woningen,	regelluwe	bijstandsregelingen,	
effectiever	armoedebeleid,	en	het	actief	voorkomen	en	bestrijden	van	schuldensituaties.	

• dat	mensen	professionele	zorg	blijven	krijgen,	die	nodig	is	wanneer	ze	niet	zelfredzaam	zijn.	
Maatwerk	en	persoonlijke	aandacht	blijven	leidend	en	niet	het	(minder)	beschikbare	geld.	

• dat	maatregelen	tegen	klimaatverandering	centraal	komen	te	staan	in	ons	beleid	en	dat	het	
veranderingstempo	fors	omhoog	gaat.	De	gemeente	heeft	volgens	GroenLinks	daarin	een	
belangrijke	voorbeeldfunctie.	Ze	zal	inwoners	-	waar	mogelijk	–	helpen	bij	de	noodzakelijke	
aanpassingen	(ook	financieel).	Het	beleid	van	vooral	informeren	en	faciliteren,	terwijl	dan	
verwacht	wordt	dat	inwoners	het	verder	wel	zelf	gaan	oplossen,	werkt	niet	snel	genoeg.	

• dat	het	gemeentebestuur	sterk	inzet	op	schone	lucht,	een	schone	omgeving	en	versterking	
van	het	groen,	dus	willen	we:	een	sterke	verschuiving	naar	schoon	vervoer	en	minder	asfalt;	
geen	vliegverkeer,	maar	meer	fietsverkeer;	versterking	van	het	groen	in	plaats	van	vrije	
bomenkap;	en	een	adequate	aanpak	van	fijnstof	langs	wegen	en	in	het	agrarische	gebied.	

• dat	de	communicatie	met	onze	burgers	sterk	wordt	verbeterd,	in	plaats	van	de	tijd-	en	
geldverslindende	citymarketing.	We	willen	experimenten	met	volwaardige	vormen	van	
burgerinvloed	en	burgerbegrotingen,	zodat	burgers	meer	zeggenschap	krijgen	over	hun	
eigen	omgeving.	

	
In	deze	alternatieve	begroting	2018-2021	geven	we	per	onderdeel	aan	welke	budget-wijzigingen	
GroenLinks	daarvoor	nodig	vindt	en	hoe	we	die	willen	financieren.		
Verbinding	hoort	ook	onderdeel	te	zijn	van	onze	bestuurscultuur.	We	hopen	deze	koers	dan	ook	in	
goede	samenwerking	met	andere	raadsfracties	te	kunnen	realiseren.



	

Eerlijk	delen	en	menselijke	zorg	is	vanzelfsprekend…	
	

GroenLinks	wil	dat	iedereen	in	Ede	een	fatsoenlijk	bestaan	kan	opbouwen	en	in	Ede	iedereen	het	
recht	heeft	om	via	betaald	werk,	vrijwilligerswerk	of	mantelzorg	volwaardig	mee	te	doen.		
Veruit	de	meeste	mensen	willen	dat	dolgraag	via	betaalde	arbeid,	maar	soms	lukt	dat	niet	door	
persoonlijke	omstandigheden,	(leeftijds-)discriminatie	of	beperkingen,	waardoor	men	een	beroep	
moet	doen	op	onze	bijstandsregelingen.	Dan	is	het	vervolgens	moeilijk	om	financieel	rond	te	komen.		
	

Ondanks	dat	het	economisch	beter	gaat,	blijft	het	aantal	mensen	in	de	bijstand	in	Nederland	groeien.	
GroenLinks	wil	een	positieve	en	ondersteunende	benadering	door	de	gemeente	van	deze	groep	
mensen,	waarbij	ineffectieve	dwang	en	controlemiddelen	worden	vervangen	door	positieve	
stimulering	en	intensivering	van	hulpprogramma’s	om	hun	belemmeringen	weg	te	nemen.			
We	willen	daarom	graag	aanhaken	bij	de	pilot	van	Wageningen,	waarbij	een	wetenschappelijk	
begeleid	project	kan	aantonen	of	een	regelluwe	en	positieve	uitvoering	van	bijstandsregelingen	even	
effectief	of	zelfs	effectiever	zal	zijn	dan	de	huidige	dwang-	en	controle-gestuurde	aanpak.		
Wij	realiseren	ons	dat	we	moeten	werken	binnen	wettelijke	kaders	en	we	moeten	afwachten	welke	
ruimte	het	nieuwe	kabinet	voor	meer	van	deze	pilots	gaat	geven.		
	

We	kunnen	effectief	belemmeringen	voor	mensen	wegnemen	door	nu	meer	te	investeren	in	
effectieve	programma’s	tegen	(digitale)	laaggeletterdheid	(het	gaat	naar	schatting	om	ongeveer	
12.000	inwoners)	en	een	beter	en	effectiever	aanbod	te	realiseren	voor	statushouders.	Voor	
versterking	van	de	aanpak,	trekken	we	voorlopig	voor	elk	onderdeel	€	200.000	uit.	
	

Door	bureaucratische	procedures	is	het	voor	minima	nog	niet	eenvoudig	om	optimaal	gebruik	te	
maken	van	onze	ondersteunende	regelingen.	We	willen	dus	een	actieve	en	fysieke	loketfunctie	om	
het	bereik	van	deze	regelingen	te	optimaliseren	en	willen	daar	€	50.000	voor	uittrekken.	
	

Het	aantal	problematische	schulden	is	in	Nederland	de	afgelopen	jaren	sterk	gegroeid	en	brengt	veel	
huishoudens	in	grote	problemen.	Hier	wordt	de	laatste	tijd	veel	over	gepubliceerd,	wij	verwijzen	hier	
o.a.	naar	het	initiatief	“Nederland	schuldvrij”.	We	willen	op	korte	termijn	€	20.000	uittrekken	voor	
meer	preventie.	Maar	we	willen	inzicht	of	de	gemeente	wel	alle	mogelijkheden	benut,	die	wettelijk	
zijn	toegestaan,	om	schuldensituaties	te	voorkomen	en	te	helpen	oplossen.	Hiervoor	is	een	evaluatie	
onderzoek	nodig.	We	trekken	€	25.000	uit	voor	zo’n	onderzoek.	We	willen	het	fonds	kleine	schulden	
voorlopig	versterken	met	€	100.000.		
	

Woonlasten	bepalen	in	hoge	mate	het	besteedbare	gezinsbudget.	We	vinden	het	dus	essentieel	dat	
Ede	voldoende	betaalbare	sociale	huurwoningen	beschikbaar	heeft.	Het	college	onderzoekt	op	dit	
moment	de	behoefte	aan	sociale	huurwoningen.	We	nemen	een	p.m.	post	op,	waarmee	GroenLinks	
uitspreekt	bereid	te	zijn	tot	het	uittrekken	van	meer	geld	om	de	totstandkoming	van	meer	sociale	
huurwoningen	te	bevorderen.		
		
De	volgende	budgetten	willen	we	aanpassen/vrijmaken	
Budget	“Eerlijk	delen”	x	€	1000	 2018	 2019	 2020	 2021	 Impuls	Ede	 Alg.	reserve	

Deelname	pilot	regelluwe	bijstand	 pm	 pm	 pm	 pm	 X	 	
Effectief	programma	laaggeletterden	 200	 200	 200	 200	 	 	
Effectief	aanbod	voor	statushouders	 							200	 200	 200	 200	 	 	
Fysiek	loket	minima-regelingen	en	
zorg	

									50	 50	 50	 50	 	 	

Maatregelen	schuldenproblematiek	 125	 	 	 	 			 X	
Campagne	schuldenpreventie	 									20	 20	 20	 20	 	 	
Vervolgacties	sociale	woningbouw	 pm	 pm	 pm	 pm	 X	 	

Totaal	 595	 470	 470	 470	 	 x	



	
Menselijke	zorg	staat	centraal…	
In	de	zorg	staan	mensen	die	hulp	nodig	hebben	voor	ons	centraal.	In	recente	landelijke	advies-
rapporten	(o.a.	WRR)		klinkt	door	dat	het	zorgbeleid	is	gebaseerd	op	een	weinig	realistisch	beeld	van	
de	mogelijkheden	tot	zelfredzaamheid	van	mensen.	De	realiteit	is	dat	grote	groepen	blijvend	
professionele	hulp	nodig	hebben	en	het	streven	naar	meer	zelfredzaamheid	te	ver	doorschiet.		
	
GroenLinks	maakt	zich	grote	zorgen	of	wij	in	Ede	ook	op	langere	termijn	in	staat	zullen	zijn	om	
binnen	de	huidige	begroting	de	zorg	op	maat	te	blijven	bieden	die	we	willen.		
Uit	onze	eigen	Edese	sociale	monitor	(voorjaar	2017)	blijkt	namelijk	dat	de	druk	op	professionals,	
vrijwilligers	en	mantelzorgers	oploopt.	Onze	eigen	begroting	laat	zien	dat	de	budgetten	op	
preventieve	en	individuele	ondersteuning	de	komende	jaren	met	enkele	miljoenen	euro’s	zullen	
dalen.	Bovendien	missen	we	in	de	keten	voorliggende	voorzieningen	voor	mensen	die	het	thuis	niet	
meer	redden,	maar	waarvan	de	problematiek	van	deze	mensen	volgens	de	bestaande	regels	
onvoldoende	zwaar	is	voor	een	opname	in	een	verpleeghuis.	Het	aanbod	moet	dus	eigenlijk	beter.	
	
We	vinden	daarom	een	verkennend	verdiepingsonderzoek	noodzakelijk,	als	vervolg	op	het	zeer	
nuttige	cliënten-onderzoek	wat	vorige	jaar	al	is	uitgevoerd.	Daarmee	willen	we	inzicht	krijgen	in	de	
feitelijke	en	te	verwachte	knelpunten	voor	de	komende	raadsperiode.	Dit	kan	wat	GroenLinks	betreft	
wellicht	leiden	tot	extra	budget	ten	laste	van	eigen	middelen.	Dat	is	zonder	verdiepingsonderzoek	
niet	te	overzien.	Vandaar	dat	we	deze	budgettaire	ontwikkeling	als	p.m.	post	hebben	opgenomen.	
GroenLinks	wil	dit	onderzoek	dekken	uit	de	algemene	reserve.	De	reden	daarvoor	is	ten	eerste	de	
urgentie	voor	dit	onderzoek	en	ten	tweede	omdat	in	de	afgelopen	jaren	bijna	6	miljoen	aan	
overschotten	uit	zorggelden	in	de	algemene	reserve	zijn	gestort,	vanuit	de	veronderstelling	dat	onze	
zorgbudgetten	wel	toereikend	zouden	zijn.	Dat	lijkt	een	voorbarige	conclusie	te	zijn	geweest.	
			
Op	de	korte	termijn	willen	we	de	beschikbare	middelen	zo	efficiënt	mogelijk	inzetten	om	de	
professionele	ondersteuning	-	waar	nodig	-	te	versterken.	Geld	wat	structureel	onbenut	blijft	voor	
mantelzorg-waardering,	kan	wat	ons	betreft	beter	voor	professionele	ondersteuning	worden	ingezet,	
zodat	mantelzorgers	meer	kunnen	worden	ontlast.	Wij	schatten	in	dat	dit	een	verschuiving	binnen	
het	budget	van	minstens	€	70.000	kan	opleveren.	
	
De	volgende	budgetten	willen	we	aanpassen/vrijmaken	
	
Budget	“Menselijke	zorg”	x	€	1000	 2018	 2019	 2020	 2021	 Impuls	

Ede	
Alg.	reserve	

Onderzoek	WMO,	Jeugd	en	W&I	 100	 	 	 	 	 X	
Maatwerk	WMO,	Jeugd	en	W&I	 pm	 pm	 pm	 pm	 	 	
Mantelzorg	&	vrijwilligers	
- onderuitputting	mantelzorg	
- versterking	professionele	

ondersteuning	

	
-/-	70	

70	

	
-/-70	

70	

	
-/-	70	

70	

	
-/-	70	

70	

	 	

Totaal	 100	 0	 0	 0	 	 	

	
	
	
	
	



Tegen	klimaatverandering	en	vóór	een	schone	omgeving	
	

Klimaatverandering	kunnen	we	stoppen	door	o.a.	gebruik	van	fossiele	energie	te	vervangen	door	
schone	energie	uit	wind,	zonne-energie,	aardwarmte	e.d.	Ons	huidige	college	zet	met	de	recente	
“routekaart”	helemaal	in	op	die	energie-omslag.	Dat	is	op	zichzelf	goed,	maar	het	tempo	van	die	
verandering	moet	volgens	GroenLinks	fors	omhoog.	Wij	willen	het	liefst	energieneutraal	zijn	in	2030.	
	

Dit	vraagt	op	veel	terreinen	een	grote	omslag	in	denken	en	doen.	De	gemeente	vervult	hierbij	een	
voorbeeldfunctie	voor	de	inwoners	en	moet	zelf	heel	bewuste	keuzes	maken.	We	willen	bij	elk	
raadsvoorstel	een	klimaatparagraaf,	die	de	impact	op	klimaatverandering	laat	zien.	
	

In	het	kader	van	de	voorbeeldfunctie	willen	we	verduurzaming	van	ons	wagenpark,	openbare	
gebouwen	en	maatschappelijk	vastgoed	in	een	zo	hoog	mogelijk	tempo	realiseren.	Wij	gaan	hierbij	
uit	van	bestaande	budgetten	(het	gaat	niet	om	meer,	maar	om	“anders”).	
	

Het	tempo	van	verduurzaming	van	onze	woningen	moet	fors	omhoog.	Daarom	willen	we	de	
komende	4	jaar	jaarlijks	€	550.000	vrijmaken	ten	laste	van	het	Investeringsfonds	impuls	Ede.	Een	
combinatie	van	betere	voorlichting,	objectief	(gratis)	advies,	voordelige	leenfaciliteiten	en	gerichte	
stimuleringssubsidies	worden	hieruit	betaald	en	kunnen	zorgen	voor	versnelling.		
	

We	willen	een	levendig,	maar	ook	een	duurzaam	centrum,	waarin	schone	energie,	schone	lucht	en	
vergroening	van	het	centrum	centraal	staan,	met	aandacht	voor	overdekte	fietsenstallingen	en	
laadpunten.	Ook	verduurzaming	van	bedrijfsterreinen	kan	sneller.	We	stellen	€	200.000	extra	
beschikbaar	om	beide	zo	snel	mogelijk	in	overleg	met	ondernemers	uit	te	werken.		
	

We	kijken	naar	alle	vormen	van	uitstoot,	die	bijdragen	aan	klimaatverandering,	en	dat	is	niet	alleen	
fossiele	energie.	Methaan-uitstoot	is	ook	belangrijk	en	dat	komt	van	agrarische	bedrijven	in	onze	
gemeente.	Bovendien	produceren	deze	bedrijven	een	hoog	gehalte	van	fijnstof.		
Het	aantal	agrarische	bedrijven	zal	tot	2030	sterk	teruglopen.	Dit	moet	benut	worden	om	in	overleg	
met	de	sector	ontwikkeling	van	Solarfarms,	versterking	van	natuurwaarden	en	vermindering	van	het	
aantal	dieren	te	bevorderen.	We	trekken	€	10.000	uit	om	dit	in	bestemmingsplannen	te	regelen.	
	

We	willen	samen	met	de	netwerkbeheerder	een	planmatige	aanpak	van	het	gasloos	maken	van	
Edese	wijken.	Planontwikkeling	moet	uit	het	investeringsfonds	impuls	Ede	worden	gefinancierd.		
	

Het	zoekproces	naar	plekken	voor	nieuwe	windmolens	moet	sneller,	zodat	nieuwe	windmolens,	
bijvoorbeeld	langs	de	snelwegen,	binnen	de	komende	4	jaar	kunnen	worden	gerealiseerd.	
	

GroenLinks	wil	zo	snel	mogelijk	echte	schone	alternatieven	aan	ons	warmtenet	koppelen,	waar	het	
huidige	onderzoek	naar	aardwarmte	(Parenco)	een	voorbeeld	van	is.	Op	zo	kort	mogelijke	termijn	zal		
onderzoek	naar	verdere	uitbreiding	van	dit	soort	mogelijkheden	moeten	plaatsvinden.	Wij	trekken	
daar	in	de	begroting	2018	€	20.000	voor	uit.				
	

De	volgende	budgetten	willen	we	aanpassen/vrijmaken	
Budget	“Klimaatverandering”	x	€	
1000	

2018	 2019	 2020	 2021	 Impuls	Ede	 Alg.	reserve	

Wagenpark,	gem.	vastgoed	en	
aanbestedingsprocedures	gefaseerd	
naar	100%	duurzaam	

pm	 pm	 pm	 pm	 	 	

Duurzaamheidsmaatregelen	 550	 550	 550	 550	 X	 	
Duurzaam	centrum	en	
bedrijfsterreinen	(iom	ondernemers)	

200	 200	 200	 200	 X	 	

Plannen	buitengebied	(oa	solarfarms)	 10	 10	 10	 10	 	 	
Onderzoek	gasloze	bestaande	wijken	 	 	 	 	 X	 	
Versneld	onderzoek	alternatief	
biomassa	

20	 	 	 	 	 	

Totaal	 780	 760	 760	 760	 	 	



Schone	en	groene	omgeving	
De	luchtkwaliteit	in	onze	gemeente	blijkt	op	vele	plekken	slecht.	Wijken	langs	de	A12	en	A30	hebben	
last	van	te	hoge	concentraties	fijnstof	en	behoren	tot	de	meest	problematische	wijken	in	Gelderland.	
Maar	ook	de	hoge	dichtheid	van	agrarische	bedrijvigheid	zorgt	voor	te	veel	problemen.		
We	zijn	blij	dat	de	gemeente	(op	foodvalley-niveau)	pilotgebied	wordt	voor	de	aanpak	fijnstof,	maar	
uitbreiding	van	metingen	is	noodzakelijk,	om	adequate	maatregelen	te	kunnen	nemen.	
	

GroenLinks	vindt	laagvliegen	over	de	Veluwe	en	woonkernen	vanaf	Lelystad	airport	onacceptabel,	
waarbij	extra	stikstofneerslag	en	extra	fijnstof	de	luchtkwaliteit	verder	zal	verslechteren.	Wij	willen	
eerst	herindeling	van	het	luchtruim,	waarbij	laagvliegen	wordt	vermeden.	Gegeven	de	situatie	
steunen	we	het	(bijna)	raadsbrede	initiatief	om	het	maximale	te	doen	om	de	schade	voor	mens	en	
natuur	te	beperken.	De	raad	maakt	hiervoor	maximaal	€	113.000	vrij,	uit	de	algemene	reserve.	
	

Het	is	voor	bewoners	van	het	ENKA-terrein	onduidelijk	welke	gezondheidsrisico’s	er	zijn	vanwege	de	
verontreinigde	ondergrond.	GroenLinks	wil	een	0-meting	om	hier	helderheid	over	te	krijgen.		
	

Wij	blijven	voorstanders	van	een	tweebaans-uitvoering	van	het	zuidelijk	deel	van	de	Parklaan.	
Hierdoor	wordt	natuur	gespaard	en	komt	veel	geld	vrij	voor	schone	vervoersmaatregelen.	
Wij	willen	de	maximale	variant	van	het	Edese	fietsplan	en	een	forse	verschuiving	naar	schoon	
vervoer,	met	meer	faciliteiten	voor	fiets,	elektrische	auto’s	en	versterking	van	het	OV.			
	

Groenlinks	is	zeer	ontevreden	over	onnodige	kap	van	volwassen	en	nog	gezonde	bomen	in	wijken.	
Het	groene	karakter	van	de	kern	dreigt	ernstig	te	worden	aangetast,	terwijl	juist	een	versterking	van	
de	groenstructuur	in	het	kader	van	klimaatbestendigheid	(koeling	en	afwatering)	nodig	is.		
Wij	willen	een	kwantitatieve	en	kwalitatieve	herplantingsplicht	voor	de	gemeente.	Hiervoor	is	
voorlopig	€	200.000	beschikbaar.	We	willen	herinvoering	van	kapvergunningen	voor	gemeentelijk	
groen	en	inspraak	van	burgers	over	herinrichting	van	hun	omgeving.	
	

De	biodiversiteit	wordt	een	steeds	nijpender	probleem.	Recente	metingen	geven	aan	dat	onze	
insectenpopulatie	met	80%	is	verminderd.	We	moeten	dit	tij	keren.	Betere	timing	van	maai-
momenten,	en	meer	bloemenzones,	zodat	bijen	en	andere	insecten	beter	gedijen,	kan	helpen.	
	

Bij	inzameling	van	afval	zijn	goede	stappen	gezet.	Om	inzameling	van	groenafval	te	optimaliseren,	
willen	we	herinvoeren	van	groenkooien.	Ook	willen	we	betere	afvalscheiding	bij	hoogbouw	en	een	
lokaal	statiegeldsysteem	tegen	zwerfafval.	(alles	te	dekken	uit	tariefsverhoging).		
	

Natuureducatie	op	scholen	kan	sterk	worden	verbeterd.	Wij	willen	als	pilot	aanhaken	bij	een	
concreet	initiatief	van	de	gemeente	Wageningen	en	de	natuur-	en	milieuorganisaties	en	de	provincie	
voor	een	schoolproject	rond	het	binnenveld	en	daar	€	40.000	voor	uittrekken.		
Budget	“schone	omgeving”	x	€	1000	 2018	 2019	 2020	 2021	 Impuls	

Ede	
Alg.	
reserve	

Voorkomen	overlast	Lelystad	airport	 113	 	 	 	 	 X	
Mobiele	meetstations	luchtkwaliteit	 pm	 	 	 	 X	 	
0-meting	Enka-terrein	 20	 	 	 	 X	 	
Uitvoering	2-baans	Parklaan	
Versterking	faciliteiten	schoon	vervoer	

V	pm	
N	pm	

V		pm	
N		pm	

V		pm	
N		pm	

V		pm	
N		pm	

	 X	

Herbestemming	kwaliteit	leefomgeving	
- vermindering	budget	wegbeheer	
- versterking	groen/	herplantingsplicht	

	
-/-200	

200	

	
-/-200	

200	

	
-/-200	

200	

	
-/-200	

200	

	 	

Timing	bermmaaien	ivm	biodiversiteit	 pm	 pm	 pm	 pm	 	 	
Herinvoering	groenkooien	groenafval	 -	 -	 -	 -	 	 	

Betere	afvalscheiding	hoogbouw	 -	 -	 -	 -	 	 	

Lokaal	systeem	statiegeld	zwerfafval	 100	 100	 100	 100	 	 	

Natuur-	en	milieueducatie	(onderwijsproj.)	 40	 40	 40	 40	 	 	

Totaal	 273	 140	 140	 140	 	 	



“We	doen	het	samen….”	
	
In	de	afgelopen	raadsperiode	is	gebleken	dat	burgerparticipatie	in	onze	gemeente	vaak	moeizaam	
verloopt	en	door	inwoners	en	ambtenaren	zeer	wisselend	wordt	ervaren.	GroenLinks	wil	de	slag	
maken	richting	meer	burgerinvloed	en	wil	daarvoor	o.a.	gaan	experimenteren	met	vormen	van	
volwaardige	burgerbegrotingen.	Het	gaat	om	een	totaal	andere	manier	van	werken	en	niet	direct	om	
extra	budgetten.	Wij	willen	dus	bestaande	budgetten	voor	de	fysieke	omgeving	herschikken	en	
binnen	vooraf	gestelde	kaders	wijken	de	beschikkingsbevoegdheid	geven	over	deze	budgetten.	Dit	
moet	worden	uitgewerkt	in	een	pilot,	waaruit	zal	blijken	hoeveel	budget	hiervoor	kan	worden	
ingezet.		
Als	het	werken	met	een	dergelijke	burgerbegroting	succesvol	is,	kan	dat	als	werkwijze	worden	
uitgerold	in	andere	wijken	en	dorpen.	Het	bestaande	voucher-systeem	(Ede	Doet)	kan	dan	vervallen.	
	
Ook	willen	we	geld	vrijmaken	voor	experimenten	met	directe	democratie,	zoals	de	G1000	burgertop,	
die	al	in	veel	gemeenten	succesvol	is	verlopen.	Voor	organisatiekosten	maken	we	hiervoor	
incidenteel	€	50.000	vrij,	zodat	een	professionele	begeleiding	mogelijk	wordt.	
	
Om	duidelijkheid	te	krijgen	over	de	gewenste	omgang	met	vuurwerk	in	onze	gemeente,	stellen	wij	
voor	om	een	vuurwerkdialoog	te	organiseren	met	onze	inwoners	(er	zijn	succesvolle	voorbeelden	in	
andere	gemeenten).	
	
We	willen	op	korte	termijn	ook	een	woonwensenonderzoek.	In	de	woonvisie	is	duidelijk	
geformuleerd	dat	wij	willen	bouwen	op	basis	van	de	woonbehoefte	van	onze	inwoners.	Maar	er	is	
geen	concreet	inzicht	in	die	woonbehoefte.	Bouwen	naar	behoefte	wordt	daarom	vooral	ingevuld	
door	wat	in	de	markt	goed	verkocht	kan	worden.	Maar	dat	is	niet	altijd	hetzelfde.	Willen	we	onze	
woonvisie	serieus	nemen	dan	moet	de	ontwikkeling	van	onze	woningvoorraad	koppelen	aan	
concrete	maatschappelijk	aangetoonde	woonbehoefte.		
De	resultaten	van	het	woonwensenonderzoek	zullen	moeten	worden	doorvertaald	naar	de	bouw-	en	
bestemmingsplanningen	en	prestatie	afspraken	met	de	wooncorporaties.	
	
De	volgende	budgetten	willen	we	aanpassen/vrijmaken	
	
Budget	“samen….”	x	€	1000	 2018	 2019	 2020	 2021	 Impuls	Ede	 Alg.	reserve	

Ede	doet	vervangen	door	
burgerbegrotingen	(herschikking)	

	
-	

	
-	

	
-	

	
-	

	 	

Experimenteren	met	vormen	van	
directe	democratie	(bijvoorbeeld	
G1000	burgertop)	

50	 	 50	 	 X	 	

Stadsdialoog	vuurwerk	organiseren	 20	 	 	 	 X	 	
Kwalitatief	woonwensenonderzoek	 20	 	 	 	 X	 	
Totaal	 90	 0	 50	 0	 	 	

	
	
	



	
Recapitulatie	alternatieve	begroting	GroenLinks	Ede	2018-2021	
	
Onze	alternatieve	begroting	leidt	per	saldo	niet	tot	een	verhoging	van	uitgaven	en	dus	niet	
tot	verhoging	van	belastingen.	We	vragen	niet	meer	geld,	maar	we	vragen	om	andere	
prioriteiten.	
	
GroenLinks constateert dat bestedingen in het investeringsfonds impuls Ede - voor 2018 
ruim 4 miljoen euro - voor een belangrijk deel gericht zijn realisatie van economische groei 
en in dat kader het opbouwen van een bepaald “imago” buiten Ede. Daarmee wil het 
college “Ede op de kaart zetten” en bedrijven en toeristen aantrekken.  
Lobbyen, overleggen, marketing, het mede organiseren van “evenementen” en de grootse 
plannen voor cultuur-toerisme (W.A.C.) kosten de Edese inwoners zo inmiddels miljoenen.  
 
Deze incidentele investeringen roepen ook weer om verhoging van structurele budgetten. 
Groei realiseren betekent de “noodzaak” voor uitbreidingsplannen van woonwijken en meer 
asfalt (o.a. 4-baans zuidelijke parklaan). Dat zal weer leiden tot meer verkeer, dus slechtere 
luchtkwaliteit, schade aan de natuur en toename van lawaai in de woonomgeving van onze 
inwoners.  
 
Tegelijkertijd blijven investeringen in de kwaliteit van onze leefomgeving, wonen en 
maatschappelijke en culturele voorzieningen voor de eigen inwoners achter. In de 
communicatie wordt het stevig neerzetten van city-marketing voortvarend aangepakt. Maar 
waar is de voortvarendheid om te komen tot een nieuwe visie op verbetering van de 
communicatie met de eigen inwoners en burgerparticipatie?  
Wij willen dus dat er meer balans komt tussen de economische groei-doelen en de 
aandacht voor de kwaliteitsontwikkeling van onze eigen Edese samenleving.  
 
In de lopende budgetten wordt door GroenLinks daarom minder geld uitgetrokken voor 
economische ontwikkeling, voor uitgaven voor verkeer en wegen, en voor RO-plannen. De 
budgetten voor verbetering van voorzieningen voor inwoners, betere voorwaarden van 
inwoners met een smalle beurs, en structureel werken aan vergroening van onze bebouwde 
kommen worden verhoogd. 
 
In het investeringsfonds impuls Ede willen wij een vermindering van uitgaven voor lobby-, en 
praat-circuits en marketing. Ook het budget voor ontwikkeling van evenementen begint een 
buitensporige omvang aan te nemen. Dit is in feite eveneens een “marketing-activiteit” 
vooral ten behoeve van het programma “food”. Al deze activiteiten voor de verschillende 
programma’s betekent dat de uitgaven hiervoor de miljoen euro per jaar ruimschoots 
overschrijden.  
 
De € 880.000 aan extra uitgaven in onze alternatieve begroting, gaan wij dus financieren uit 
de verlaging budgetten van de programma’s food, buitengebied, citymarketing, 
evenementen en integrale aanpak bedrijventerreinen en Locaties. We zien samenhang in die 
programma’s, maar ook een enorme overlap tussen de activiteiten voor “imago-
verbetering”. We willen vanuit die samenhang tussen de programma’s de citymarketing-
activiteiten bundelen in een integrale aanpak en dus sterk bezuinigen op de ons inziens 
onnodige groei van al deze praatcircuits. Hoe de verdeling van die bezuiniging over de 
verschillende programma’s moet plaatsvinden, laten we graag aan het college over.   
 
We brengen in onze begroting € 225.000 ten laste van de algemene reserve. Dat doen we 
enerzijds voor een investering in de versterking van de schuldhulpverlening (versterking van 



een schuldenfonds en onderzoek naar verbetermogelijkheden om meer gezinnen te helpen) 
en anderzijds achten wij een toekomstgericht onderzoek op WMO-Jeugdhulpverlening en 
Werk- en inkomen noodzakelijk.  
We willen daarmee beeld te krijgen van huidige praktische knelpunten, van de mogelijk-
heden tot ontlasting van mantelzorg en verbetering van voorliggende voorzieningen in de 
zorg, terwijl de huidige begroting laat zien dat de budgetten voor de zorg de komende jaren 
met miljoenen teruglopen. Hoe houden we onder die omstandigheden de Edese 
uitgangspunten van zorg-op-maat overeind? Die vraag moet zo snel mogelijk worden 
beantwoord.  
 
Wij dekken dit uit de Algemene Reserve, omdat miljoenen euro’s die voor de zorg waren 
bedoeld, in de afgelopen jaren in de algemene reserve zijn gestort. Dat is gebeurd vanuit de 
veronderstelling dat deze gelden niet meer nodig zou zijn om de kosten in het sociaal 
domein te dekken. Dat is voor GroenLinks inmiddels een achterhaald standpunt. Wij zien 
onze voorstellen dus als een voorlopige correctie op deze onjuiste inschatting.  
 
Onderdeel	 2018	 2019	 2020	 2021	

Totaal	uitgavenniveau	programma-begroting	 383.509	 395.489	 391.944	 337.947	
Eerlijk	delen	 595	 470	 470	 470	
Menselijke	zorg	 100	 0	 0	 0	
Tegen	klimaatverandering	 780	 760	 760	 760	
Voor	schone	lucht	en	schone	omgeving	 273	 140	 140	 140	
We	doen	het	samen…	 90	 0	 50	 0	
Totaal	extra	uitgaven	 1838	 1370	 1420	 1370	
Dekking:	
Uit	algemene	reserve	
- voorkomen	overlast	vliegverkeer	
- maatregelen	eerlijk	delen	en	zorg	
Uit	investeringsfonds	impuls	Ede	
- vermindering	programma’s	food,	

buitengebied,	evenementen,		
citymarketing	en	bedrijventerreinen	
Ombuigingen	jaarlijkse	begroting	

- economische	ontwikkeling	
- bereikbaarheid	en	vervoer	
- ruimtelijke	planvorming	
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Totaal	dekkingsmiddelen	 1838	 1370	 1420	 1370	

Totaal	uitgevenniveau	na	alternatieve	begroting	 383.509	 395.489	 391.944	 337.947	

 
Onze alternatieve begroting heeft dus geen effect op de financiële resultaat. Alle 
voorgestelde maatregelen worden binnen de begrotingskaders gedekt. 


